



ACTIVITY: Body boarding

CASE: [GSAF 2007.07.04](#)

DATE: Wednesday July 4, 2007

LOCATION: The incident took place in the Indian Ocean at Boucan Canot, a seaside resort on the west coast of Reunion Island.

NAME: Vincent Bouju

DESCRIPTION: He is a 17-year-old male.

BACKGROUND

WEATHER: At 14h00, St. Denis recorded mostly cloudy skies and visibility of 6.2 miles [10 km]. The air temperature was 73°F [23°C], dew point 66.2°F [19°C], humidity 78%, sea level pressure 30.12 inches [1020 hPa], and wind direction ESE at 23 mph [37 km/h], with gusts to 35.7 mph [57.4 km/h].

MOON PHASE: Full Moon, June 30, 2007. Last Quarter, July 7, 2007.

SEA CONDITIONS: Following the rains and winds of recent days, the sea was murky, and sea conditions worsened throughout the afternoon. Lifesavers posted red flags prohibiting bathing, but some bodyboarders and surfers remained in the 2.5-metre surf.

TIME: 14h30

NARRATIVE: Vincent thought he scraped his leg on coral. When he turned to look, he saw the fin of a shark.

INJURY: An arc of superficial injuries 20 cm in diameter from upper thigh to knee. No



arteries were severed.

TREATMENT: The bodyboarder was transported by ambulance to a hospital in St. Paul where he was treated and released.

SPECIES: According to the body boarder, the incident involved a two-metre shark.

SOURCE: Clicanoo, le journal de l'île de la Réunion, July 5 & 6, 2007



Attacked by a shark (Google translation)

The attack of a shark of approximately two meters on a young bodyboarder yesterday afternoon at Boucan Canot comes to destroy the legendary reputation which made spot of surfing the protected site of the west. "The myth is broken", with the eyes of the followers. Suffering from surface wounds, the victim, Vincent Bouju, 17 years, was transported with the CHGM of Saint-Paul.

"It is very well: it had much chance ". They are the rare words exchanged by the father of the young victim which had patience yesterday afternoon in the waiting room of the urgencies of the CHGM, somewhat distressed, while Vincent was dealt with on other side of the walls. Still under the shock, it did not wish to comment on the mishap whose his son was victim. What can be included/understood perfectly. "It is the only one to have seen this shark. It was attacked, but fortunately without gravity ", it explains simply... Very happened very quickly. Vincent Bouju and one of his friends are devoted to their favorite pastime, the bodyboard. Since midday, the climatic conditions clearly worsened. The swimming teachers rescuers hoist the red flag to prohibit the bathe, because the swell starts to grow bigger seriously. Only some surfers still dare to face the waves, a 2,5 meters height. Suddenly, worms 14. 30 a young man leaves water while boitillant. "I initially thought of a cramp or a shock", tells one of the Million. "But when one of his/her buddies came towards us, I said myself that it was more serious. And there, he said to us that it had just had an attack of shark ".

ATTACK LOUPÉE" The young victim could only leave water, in spite of its wound. "It had three holes on the top of the thigh and large on the level of the knee, specifies one Million. It was completely conscious and lucid, and too badly did not seem to have. The wound was impressive, but bled little, considering no artery seemed touched ". According to the account brought back by the Million, Vincent initially believed to have run up against a coral head. "But a blow, it felt drawn a little behind, continues one of them. Then he turned over to look at and it says to have seen the aileron and the tail. It struggled by giving him kicks, then took refuge on coral head is in the medium of the spot, by undoubtedly thinking that considering the low depth of water, the shark would not come." The bodyboarder, would have then taken a wave which helped it to leave water. "It had much chance", estimate the Million, not excluding the assumption according to which "the shark loupé its attack and scraped on the leg of the victim. Because, they say, it has traces of teeth there only on the top of its leg ". According to the young victim, the animal did not exceed two meters length. For the Million which lavished first aid while waiting for the arrival of the firemen, the conditions were not inevitably favourable with such a meeting. On the one hand, the hour of the attack being unusual, and on the other hand, it is known that the sharks do not like the large waves."

The rules of prudence

- 1) To choose its place of bathe the proximity of a mouth, a port, a refuse tip causes danger. With Reunion, nearly two attacks out of three were held on a site of this type. Certain very dangerous species of sharks (bull shark, tiger shark) attend the estuaries particularly and dirty water or they can feed upon carrion of all kinds.
- 2)To avoid isolation: the victims are always alone in water (or as well as possible accompanied by only one person in a ray of 20m), primarily in little attended zones, the average depth of the site of attack is of 4,5m and the average distance from the East coast of 35 m.
- 3) Not surf in beginning nor at the end of the day. More half of the attacks recorded on our coasts occurred after 4 p.m.. The majority of the sharks have a prevalent predatory activity the night. It is

absolutely necessary to avoid of surfer at daybreak and with fallen the night.

•4) Avoid turbid water. It is necessary to avoid launching itself after strong rains. The lower the visibility is, the more the food risk of confusion for the animal is important. Nearly eight attacks out of ten with the Meeting were held out of turbid water. The turbidity of water can be due sometimes to fresh water, coming from the rivers and the gullies, charged in organic waste after important precipitations.

Attaqué par un requin

L'attaque d'un requin d'environ deux mètres sur un jeune bodyboarder hier après-midi à Boucan Canot vient anéantir la légendaire réputation qui faisait du spot de surf le site le plus sécurisé de l'ouest. "Le mythe est cassé", aux yeux des adeptes. Souffrant de plaies superficielles, la victime, Vincent Bouju, 17 ans, a été transportée au CHGM de Saint-Paul.

"Il va très bien : il a eu beaucoup de chance". Ce sont les rares mots échangés par le père de la jeune victime qui patientait hier après-midi dans la salle d'attente des urgences du CHGM, quelque peu angoissé, pendant que Vincent était pris en charge de l'autre côté des murs. Encore sous le choc, il n'a pas souhaité commenter la mésaventure dont a été victime son fils. Ce qui peut parfaitement se comprendre. "Il est le seul à avoir vu ce requin. Il a été attaqué, mais heureusement sans gravité", explique-t-il simplement... Tout s'est passé très vite. Vincent Bouju et un de ses amis s'adonnent à leur passe-temps favori, le bodyboard. Depuis midi, les conditions climatiques se sont nettement détériorées. Les maîtres nageurs sauveteurs hissent le drapeau rouge pour interdire la baignade, car la houle commence à grossir sérieusement. Seuls quelques surfeurs osent encore affronter les vagues, d'une hauteur de 2,5 mètres. Soudain, vers 14 h 30 un jeune homme sort de l'eau en boitillant. "J'ai d'abord pensé à une crampe ou un choc", raconte un des MNS. "Mais quand un de ses copains est venu vers nous, je me suis dit que c'était plus grave. Et là, il nous a dit qu'il venait d'y avoir une attaque de requin".

ATTAQUE LOUPÉE"

La jeune victime a pu sortir seul de l'eau, malgré sa blessure. "Il avait trois trous sur le dessus de la cuisse et un gros au niveau du genou, précise un MNS. Il était totalement conscient et lucide, et ne semblait pas avoir trop mal. La plaie était impressionnante, mais saignait peu, vu qu'aucune artère ne semblait touchée". Selon le récit rapporté par les MNS, Vincent a d'abord cru avoir heurté une patate de corail. "Mais d'un coup, il s'est senti tiré un peu en arrière, poursuit l'un d'eux. Alors il s'est retourné pour regarder et il dit avoir vu l'aileron et la queue. Il s'est débattu en lui donnant des coups de pieds, puis s'est réfugié sur la patate de corail qui se trouve au milieu du spot, en se disant sans doute que vu la faible profondeur d'eau, le requin ne viendrait pas." Le bodyboarder aurait ensuite, pris une vague qui l'a aidé à sortir de l'eau. "Il a eu beaucoup de chance", estiment les MNS, n'excluant pas l'hypothèse selon laquelle "le requin a loupé son attaque et a ripé sur la jambe de la victime. Car, disent-ils, il n'y a de traces de dents que sur le dessus de sa jambe". D'après la jeune victime, la bête ne dépassait pas deux mètres de long. Pour les MNS qui ont prodigué les premiers soins en attendant l'arrivée des pompiers, les conditions n'étaient pas forcément propices à une telle rencontre. D'une part, l'heure de l'attaque étant inhabituelle, et d'autre part, il est connu que les requins n'affectionnent pas les grosses vagues

*Les règles de prudence 1- Choisir son lieu de baignade La proximité d'une embouchure, d'un port, d'une décharge publique est source de danger. À La Réunion, près de deux attaques sur trois se sont déroulées sur un site de ce type. Certaines espèces de requins très dangereuses (**requin bouledogue**, requin tigre) fréquentent tout particulièrement les estuaires et les eaux sales ou ils peuvent se nourrir de charognes de toutes sortes. 2- Éviter l'isolement : les victimes sont toujours seules dans l'eau (ou au mieux accompagnées d'une seule personne dans un rayon de 20m), essentiellement dans des zones peu fréquentées, la profondeur moyenne du site d'attaque est de*

4,5m et la distance moyenne de la côte est de 35 m. 3- Ne pas surfer en début ni en fin de journée. Plus de la moitié des attaques enregistrées sur nos côtes sont survenues après 16 heures. La plupart des squales ont une activité prédatrice prédominante la nuit. Il faut absolument éviter de surfer au lever du jour et à la tombée de la nuit. 4- Éviter les eaux troubles. Il faut éviter de se mettre à l'eau après des fortes pluies. Plus la visibilité est faible, plus le risque de confusion alimentaire pour l'animal est important. Près de huit attaques sur dix à La Réunion se sont déroulées en eau trouble. La turbidité de l'eau peut être due parfois à de l'eau douce, provenant des rivières et des ravines, chargées en déchets organiques après les précipitations importantes.



SOURCE: Clicanoo, Thursday July 5, 2007
<http://archives.clicanoo.com/recherche.php?recherche=requin+attaque&recherchesans>

**Un surfeur réchappe d'une attaque de requin à La Réunion
L'adolescent a été mordu superficiellement à la jambe mercredi alors qu'il surfait face à la
plage de Boucan Canot. C'est la première fois qu'un squalle attaque dans cette zone de
baignade.**

Un jeune surfeur a été attaqué et mordu superficiellement à la jambe par un requin mercredi après-midi, à Saint-Gilles face à Boucan Canot, l'une des plages les plus fréquentées de l'île de La Réunion.

Vincent Boudu, 17 ans, s'adonnait à son sport favori sur un spot de surf lorsqu'il a ressenti une douleur à la jambe, croyant avoir heurté un corail, a-t-il raconté à un maître-nageur sauveteur, surveillant la plage. "Il a été tiré en arrière et en se retournant dit avoir vu l'aileron et la queue d'un requin d'environ 2 mètres", a rapporté ce dernier. Le jeune homme s'est débattu en donnant des coups de pieds et a pu regagner la plage à la nage.

*La victime présentait "une plaie de 20 centimètres de diamètre à la cuisse avec des traces de dents qui attestent de la morsure du requin", selon un gendarme. Il ne saignait pas beaucoup, signe qu'aucune artère n'avait été touchée. Transporté à l'hôpital de Saint-Paul, il a pu rentrer à son domicile dans la soirée.
Un mort en août 2006*

L'accident a eu lieu dans une zone de baignade très appréciée des surfeurs, où aucune attaque de requin n'avait encore eu lieu. Une trentaine d'attaques de requins a été recensée à La Réunion depuis 1980 dont la moitié a été mortelle. Le dernier accident mortel remonte à août 2006 où un jeune surfeur a succombé à ses blessures après une attaque à la Pointe du Diable, dans le sud de l'île.

Mercredi, le drapeau rouge avait été hissé, interdisant la baignade en raison d'une forte houle. Selon l'Observatoire marin de La Réunion, les conditions étaient propices pour la présence des requins. Suite aux pluies et aux vents des derniers jours, l'eau était trouble et la luminosité faible,

conditions idéales pour permettre aux requins de chasser.

A surfer survived a shark attack in Reunion
The teenager was bitten in the leg superficially Wednesday while he was surfing beach front Boucan Canoe. This is the first time a shark attack in the swimming area.

A young surfer was attacked and bitten in the leg superficially by a shark Wednesday afternoon at Saint-Gilles face Boucan Canot, one of the most popular beaches on the island of La Reunion. Boudu Vincent, 17, indulged in his favorite sport on a surf spot when he felt pain in his leg, thinking he had struck a reef, "he told a lifeguard, watching the beach. "He was pulling back and turning said he saw the fin and tail of a shark about 2 meters," reported the latter. The young man fought giving kicks and was able to return the beach to swim.

The victim had "a wound of 20 centimeters in diameter in the thigh with teeth marks that attest to the bite of a shark," said a policeman. It was not bleeding much, no sign artery had been hit. Transported to the hospital in St. Paul, he was able to return to his home in the evening. A death in August 2006

The accident occurred in a swimming area popular with surfers, where no shark attack had yet taken place. Thirty shark attacks were recorded in Reunion since 1980, half of which was fatal. The last fatality was in August 2006 when a young surfer died of his wounds after an attack on Pointe du Diable in the south of the island.

On Wednesday, the red flag was hoisted, prohibiting swimming because of strong waves. According to the Marine Observatory Meeting, conditions were favorable for the presence of sharks. Following the rains and winds of recent days, the water was cloudy and low light, ideal conditions for shark hunting.

SOURCE: TFI News, July 5, 2007, <http://lci.tf1.fr/science/environnement/2007-07/surfeur-rechappe-attaque-requin-reunion-4896428.html>